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رئیس جمهور
در جلسات خصوصی می گویند 

ترامپ می ماند بهتر  بود
ایســنا: رئیس جمهور روز گذشته در جلسه  �

هیئت دولــت، خطاب به جامعه جهانی گفت: 
«بایــد خدمت جامعــه جهانــی و مخصوصا 
کشورهای برجام که حالا ۱+۴ هستند یا در آینده 
ممکــن اســت ۱+۵ باشــند، به صراحت بگویم 
هیچ بندی از برجام عوض نخواهد شــد و هیچ 
فردی هم به برجام اضافه نخواهد شد؛ ۵+۲ یا 
۵+۳ نمی شود و این حرف های ناروا نباید گفته 

شود».
حسن روحانی ادامه داد: «این توافق چیزی 
نیســت که به سادگی به دســت آمده باشد. اگر 
می خواهنــد بــه توافــق بیایند اهلا و ســهلا و 
اگــر نمی خواهند هم اهلا و ســهلا بروند دنبال 
زندگی شان؛ به هر حال ما کار خودمان را انجام 
می دهیم. احساس ما این است که افکار دنیا و 
سیاست مداران جهان و حتی سیاست مداران در 
خود آمریکا معتقدنــد که برجام می تواند برای 
امنیت، صلح و پیوند جامعه و تعامل کشــورها 
مفید باشــد و ما هم بر این مبنا حرکت می کنیم 

و پیش می رویم».
او افــزود: «آمریکایی ها بایــد بدانند آنها تا 
امــروز ناقض قطع نامه ۲۲۳۱ هســتند و بحث 
برجــام نکنند. این بحــث ایران نیســت، بلکه 
قطع نامه مورد اتفاق شــورای امنیت ســازمان 
ملل است و شــما هر لحظه که صبر کنید جرم 
بالایــی انجام داده ایــد؛ چــون ۲۲۳۱ را نقض 
کرده ایــد. پس به قانون و مقــررات بین المللی 
برگردید؛ البته اگر برگشــتید ما هم به طور کامل 
بــه تعهداتمــان عمــل خواهیم کــرد، ولی ما 
قطع نامه ۲۲۳۱ را نقض نکردیم که حالا بیاییم 
اصلاح کنیم. ما از قطع نامه خارج نشده ایم که 
بخواهیم به آن برگردیم. ما هر گونه حسن نیتی 
ببینیم پاسخش حسن نیت است. هرگونه اقدام 
در مقــام عمل ببینیم پاســخش اقدام در مقام 
عمل اســت و اگر تعهد کامل ببینیم از طرف ما 

هم تعهد کامل خواهد بود».
ناراحت هســتند  روحانی گفت: «بعضی ها 
که ترامپ ســرنگون شده اســت. حالا عمومی 
نمی گویند اما در جلســات خصوصی می گویند 
که اگــر ترامپ می مانــد بهتر بــود. نمی توان 
جنون و قانون شــکنی ترامپ و جنگ تحمیلی 
اقتصــادی را انکار کرد. انکار دشــمن ننگ و به 
ضرر کشور است. بعضی ها می بینند که بخش 
بزرگی از مشکلات کشور به خاطر تحریم هاست 
اما یک کلمه راجع بــه آمریکا حرف نمی زنند. 
بعضی ها کــه مدعــی ضد آمریکایی بودن هم 
هســتند حتی یک فحش به آمریکا نمی دهند؛ 
چراکــه بــه نظرشــان فحــش ویــژه دولت و 
مخصوص شخص رئیس جمهور است که باید 

به او فحش بدهند و توهین کنند».
رئیس جمهــور همچنین با اشــاره به آنچه 
در موضــوع بودجــه در مجلس اتفــاق افتاد، 
عنوان کــرد: «دیدیــد دو مــاه حرف هایی زده 
شــد و مصاحبه هــا و وعده هایــی داده شــد و 
تخریب هایی صــورت گرفت که اگر رســانه ای 
یــا نماینده ای گفت، مــورد انتظار مــا نبود. ما 
می خواســتیم بودجه در کمیسیون ها و صحن 
کامل تر شود، اما متأسفانه اهداف ما در بودجه 
مورد توجه نمایندگان در کمیسیون تلفیق قرار 

نگرفت».
او افــزود: «من از موضوعی نگــران بودم و 
می ترسیدم و متأســفانه همان اتفاق هم افتاد 
و آن موضوع این بود که صداوســیما مصوبات 
کمیســیون تلفیق را تبلیغ کند و این موضوعات 
به میان مردم برود و بازار به هم بریزد و خراب 
شــود و در آخــر هــم تصویب نشــود. مصوبه 
کمیســیون تلفیق ربطی به آنچه دولت نوشته 
ندارد و زمین تا آســمان با آن فرق دارد؛ چراکه 
همه چیز آن را به هم ریخته است و اگر تصویب 

می شد آثارش خطرناک بود».
روحانی گفت: «آنچه کمیسیون تلفیق تهیه 
کــرده بود نه با واقعیــت منطبق بود و نه برای 
معیشــت مردم متناســب بود و نه متناسب با 
شکســتن تحریم ها بود. مجلس هــم آن را رد 
کرد که حــق مجلس بود. اگر به دولت می آمد 
هم با آرای بالاتری نسبت به مجلس در دولت 
رد می شــد و در نهایت باید به شــورای نگهبان 
می رفــت که با همین روند در شــورای نگهبان 
هم رد می شــد؛ چون شــاکله آن به هم ریخته 

بود».
رئیس جمهور با اشــاره به ایــن موضوع که 
مانند این اتفاق سال گذشته هم صورت گرفت، 
افزود: «پارسال بعد از این اتفاق رئیس مجلس 
آمد و گفت که گزارش در صحن رد شده و باید 
به کمیسیون تلفیق برگردد و آن را اصلاح کند. 
چرا عین آن کار پارســال امســال نشده است؟ 
اینکه دولــت دوباره اصلاحیه بنویســد از کجا 
آمد؟ این رویه و قانون نبوده و مگر رنگ آسمان 
از پارســال تا حالا عوض شده که چنین اتفاقی 
افتاده؟ درست است اســم مجلس از دهم به 
یازدهم فرق کرده اما مجلس، قانون و آیین نامه 
همان اســت. دولت رســما بــه مجلس اعلام 
می کند اســتنباط ما از آنچه در آیین نامه راجع 
به برنامه نوشــته شــده این است که بودجه به 
کمیسیون تلفیق برگردد و مجددا بررسی شود».

سیاست

خبر

سال هجدهم    شماره 3933 پنجشنبه   16 بهمن 1399

وحیده کریمی: در ظاهر با نطق های آتشــین، شــعار حمایت از شــفافیت 
می دهنــد و زمــان رأی گیری با  آرای مخفی با  آن مخالفت می کنند. این مشــی 
دوگانه نمایندگان انقلابی مجلس یازدهم است که هنوز تکلیفشان با جایگاه و 

وظایفشان مشخص نشده است.
در ابتــدای هفتــه اولویت بررســی طرح شــفافیت آرای نماینــدگان را با 
سروصدای بسیار به عنوان دســتاوردی بی بدیل تصویب کردند و دیروز در عین 
نابــاوری کلیات آن را رد کردند. برخی از اعضای همین مجلســی که این چنین 
طرح شــفافیت آرا در آن به سخره گرفته شد، همان هایی هستند که بر مجلس 

دهم می تاختند که چرا این طرح را تصویب نکرده اند.
زمانی کــه دوفوریت این طرح (نه حتی کلیــات آن) در مجلس دهم رأی 
نیاورد، حجت الاســلام علیرضا پناهیان در ســخنانی اظهار کرد: «آی مجلس 
شــورای اسلامی، چه کســی به شما حق داده که شــفاف رأی ندهید و شفاف 
رأی دادن را تفتیش عقاید بدانید؟». او چنان با خشــم فریاد می زد که بســیاری 
نگــران حنجره او شــده بودند امــا اکنون که کلیات طرح رد شــده، ســکوت 
اختیار کرده اســت و بر نمایندگان همفکرش نمی تازد. همان  زمان رسانه های 
اصلاح طلــب دراین باره نوشــتند:  حرفی که آقای پناهیان زده اســت، نشــان 
می دهد از فرایند تصویب قانون، فوریــت، محتوا و کلیات، جزئیات و اینکه چه 
جایگاهی دارند، مطلع نبوده است. رسانه های اصولگرا هم از او حمایت کردند 
و نوشتند: ســخنان حجت الاسلام پناهیان درباره لزوم شفافیت آرای نمایندگان 
کاملا درست است و واقعا روحانیان، علما و مردم حق دارند که شفافیت آرای 

نمایندگان را مطالبه کنند.
حــال که اصولگرایان خود رأی به رد این طرح داده اند و خبری از ســردادن 
وامصیبتا نیســت، یکی از نکات جالب در مواجهه با ایــن رفتار دوگانه، دفاع از 
تصمیم خود و همچنان حمله به مجلس دهمی هاســت. مجتبی توانگر، یکی 
از نمایندگان مجلــس در توییتی با اعلام رد کلیات این طرح در صحن مجلس 
نوشته اســت: «این طرح در مجلس دهم فقط ۵۹ رأی کسب کرده بود». البته 
این نماینده مردم در مجلس توضیح نداده اســت چرا ۳۵ درصد از نمایندگان 
مجلس یکدســت اصولگرای یازدهم با این طرح مخالــف بوده اند! از دید این 
نماینده همین که در مجلس دهم طرح شــفافیت، آرای کمتری داشــته، نمره 
قبولی برای مجلس یازدهم است. نکته بعدی که در توییت این نماینده مجلس 
مغفــول مانده، آرای منفــی اصولگرایان به این طرح اســت. در مجلس دهم 

فراکسیون امید طراح اصلی این طرح بود و در نهایت هم تقریبا به تعداد اصلی 
این فراکسیون نه اسمی آن، رأی آورد؛ اما در مجلس یکدست یازدهم به میزان 
مدعیان شــفافیت رأی کســب نکرد. البته بعد از رد این طرح برخی نمایندگان 
به ابراز تأســف چنین رفتــار دوگانه ای پرداخته اند. مثــلا محمدباقر قالیباف در 
صفحه شخصی خود در توییتر نوشت: به طرح شفافیت، رأی موافق دادم ولی 
متأسفانه این طرح تصویب نشد. امیدوارم با ایجاد اصلاحات مدنظر نمایندگان و 
افزوده شدن به دامنه شفافیت، طرح مجددا به صحن بیاید و در همین مجلس، 

قفل تصویب شفافیت آرا شکسته شود.
علیرضــا زاکانــی، رئیس مرکز پژوهش های مجلس شــورای اســلامی نیز 
رأی نیاوردن طرح شــفافیت آرای نمایندگان را بسیار تلخ و عبرت آموز دانست و 
گفت که امروز مجلس فرصت بســیار خوبی را برای اصلاح کشور از دست داد. 
رضایی، نماینده دشتستان در مجلس شورای اسلامی هم گفت که رأی نیاوردن 
طرح شفافیت آرای نمایندگان یک نمره منفی در کارنامه مجلس یازدهم است.
بهارستان نشــینان که از همان ابتدای شــروع به کار خود نیم نگاهی به دور 
بعدی مجلس داشته اند، نشان داده اند نمی خواهند رفتاری بروز دهند که با مهر 
رد صلاحیت شورای نگهبان مواجه شوند؛ از این رو دل در گرو این طرح ندارند و 
مانده اند میان شعارهای انقلابی که از شفافیت سر داده اند و منافعی که ممکن 
اســت با آشکارشدن آرایشــان در مجلس از دست برود، کدام را انتخاب کنند و 
در نهایت هم اول هفته به شفافیت رأی دادند و آخر هفته آن را حذف کردند.

عبدالحســین روح الامینی در جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی در 

مخالفت با طرح شــفافیت آرای نمایندگان گفت: بنده با شفاف سازی مخالف 
نیســتم بلکه با روش رســیدن به آن مخالف هســتم. وی با بیــان اینکه نباید 
نمایندگانی را که اســتدلال دارند برای موافقــت و مخالفت کردن با موضوعی 
تحت الشــعاع قرار دهیم، اظهار کــرد: چرا باید امروز صبح جلســه غیرعلنی 
برگزار شــود و نگران نتیجه رأی گیری روز گذشــته درباره کلیات بودجه باشیم؟ 
نماینده مردم تهران در مجلس شــورای اســلامی با بیان اینکه آیا مجلس در 
رأی به اعتبارنامه ها، انتخاب هیئت رئیسه و اعضای کمیسیون ها نیز شفاف عمل 
کرده است، تصریح کرد: نمی توانیم ویترینی نظر دهیم اما خلافش عمل کنیم. 
شــفافیت به معنای پخش علنی جلسات کمیســیون ها و به این معناست که 
شفافیت یعنی یک نماینده عبد و عبید یک نهاد یا NGO در داخل کشور نشود.

روح الامینی گفت: ما پیرو مســئله عدالت خواهی به درخواست رئیس قوه 
قضائیــه با دوربین به لواســان رفتیم و زمین خواری ها را افشــا کردیم. بنابراین 
عقیده به یک شیء و التزام به او، التزام به لوازم آن را می خواهد. نماینده مردم 
تهران در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه نمی توانیم ویترین شفافیت 
بــه خود بگیریم امــا اقدامات کاریکاتــوری انجام دهیم، گفــت: بنابراین اصل 
شفافیت و مراقبت لازم و ضروری است اما نباید باعث عدم انجام و ایفای نقش 

نمایندگی شود و از ترس عدالت خواران طور دیگر رفتار کنیم.
بهارســتانی ها چه ویترینی با ادعای شــفافیت باشــند، چه نباشند، در حال 
حاضــر اعتباری برای سخنانشــان در ایــن زمینه نمی توان قائل شــد؛ هرچند 
هنوز معتقدند مجلســی انقلابی دارند. علی حــدادی، نماینده مردم طالقان و 
ساوجبلاغ در مجلس شورای اسلامی در صفحه شخصی خود در توییتر نوشت: 
«حتی یک رأی کمتر هم قابل قبول نیســت. مجلس انقلابی باید شفافیت آرا را 
تصویب کند. هرچند قاطبه مجلس و نمایندگان موافق باشــند اما با حتی یک 
رأی کمتر هم نتیجه همان عدم شفافیت است! ما خواستار بررسی و رأی گیری 
مجدد هســتیم. آرای نمایندگان باید شفاف باشــد. مجلس انقلابی باید شفاف 
باشد». در این بین برخی نمایندگان مجلس درخواست رسیدگی مجدد را مطرح 
کرده اند و در نامه ای به هیئت رئیســه خواستار شدند که مجددا طرح شفافیت 
آرای نمایندگان در دســتور کار مجلس شــورای اســلامی قرار گیرد که اگر هم 
این گونه شود، بعید اســت به نتیجه مطلوبی ختم شود. به هر حال نمایندگان 
اصولگــرای مجلس تاکنون ثابت کرده اند نمی خواهند در اتاق شیشــه ای قرار 

بگیرند که مردم بی واسطه ناظر اعمالشان باشند.

در خجسته  پایگاه اطلاع رسانی مقام معظم رهبری: 
ســالروز میلاد حضرت فاطمه  زهرا ســلام االله علیها، 
مقام معظم رهبری روز گذشــته در نشست تصویری 
با جمعی از مداحان اهل  بیت علیهم السلام، حضرت 
صدیقه طاهره را تجســم عالی ترین مفاهیم اسلامی 
درباره زن، مادر و همسر دانستند و گفتند: در دیدگاه 
اســلامی قوی ترین پایه تربیت فکری و روحی انسان 
در کانون خانواده قرار دارد و در این کانون اســت که 
زمینه رشد واقعی زن در عرصه های مختلف فراهم 
می شود. ایشان همچنین بر لزوم حفظ ادب اسلامی در 
سخن گفتن و پرهیز از بدزبانی و بدگویی علیه یکدیگر در 

فضای رسانه ای و مجازی تأکید کردند.
حضــرت آیت االله خامنه ای بــا تبریک میلاد حضرت 
زهرا ســلام االله علیها و بزرگداشــت مقــام زن و مادر و 
همچنین ســالروز ولادت امام خمینی(ره) و دهه مبارک 
فجر، به ابعاد شــخصیتی حضرت زهرا و نقش برجسته 
ایشان به عنوان دختر گرامی و غمگسار پیامبر اسلام(ص) 
و همچنین همسر و هم تراز حضرت علی(ع) و مادر چهار 
خورشید درخشان و سرسلسله نسل پیامبر عظیم الشأن 
اسلام اشاره کردند و گفتند: آن حضرت در دوران زندگی 
خود با فرازونشیب ها، آزمون های بی نظیر و محنت های 
متعددی مواجه شــدند امــا در همه عرصه ها همچون 
همسرداری، مادری، مدیریت خانه، تربیت فرزندان، جهاد 
فی ســبیل االله، امر به معروف و نهــی از منکر، عبادت و 
بندگــی خدا و اخلاص در اوج بودند و نشــان دادند یک 
زن می تواند به رتبه عالی عصمت برسد. ایشان، حضرت 
زهرا و حضرت علی و فرزندان گرامی آنان را نمونه عالی 
یک خانواده اسلامی دانستند که الگوبرداری از همراهی، 
همدلــی، اخــلاص و مجاهدت آن بزرگــواران می تواند 
جامعه اســلامی را به اوج برساند. مقام معظم رهبری 

افزودند: برخی اوقات دل ها در بعضی از امور مضطرب 
می شوند اما نباید پریشــان شوند زیرا رشحات آن مودت 
و همراهی و مجاهدت های خالصانه اهل  بیت در نظام 
جمهوری اسلامی نیز کاملا مشــهود است که فراگیری 
روحیه بسیجی، خدمات بی نام و نشان شهدای هسته ای، 
تلاش هــای گروه های جهادی و هــزاران گروه جوان در 
عرصه هــای فرهنگــی و علمی و همچنیــن صحنه ها 
و جلوه هــای زیبای گروه های پرســتاری و پزشــکی در 
قضیه کرونا، در واقع پیروی از همان نقشــه جامع است. 
حضرت آیت االله خامنه ای با اشــاره به تفــاوت بنیادین 
دیدگاه اســلام و غرب در مقوله زن افزودند: نگاه اسلام 
و جمهوری اســلامی به زن، نگاه تکریم و احترام است 
درحالی که نگاه رایج غرب، نگاه کالایی و ابزاری اســت. 
ایشــان خاطرنشان کردند: در اســلام، زن و مرد از لحاظ 
ارزش های الهی و انســانی تفاوتــی ندارند. البته در کنار 
وظایف مشــترک، هریک از زن و مرد وظایف ویژه ای هم 
دارند و به همین علت اســت که خداوند متعال ترکیب 
ســاختمان جسمی آنها را متناســب با این وظایف ویژه 
آفریده اســت. مقام معظم رهبری تأکیــد کردند: ما به 
نگاه اســلام افتخار می کنیم و در مقابل نگاه غرب به زن 
و ســبک زندگی، سراپا اعتراض هستیم. حضرت آیت االله 
خامنه ای با اشــاره به تبلیغات غربی هــا مبنی بر اینکه 
اسلام و حجاب اســلامی مانع رشد زن می شود، گفتند: 
این یک دروغ واضح است و دلیل بارز خلاف واقع بودن 
آن، وضعیت زنان در جمهوری اســلامی اســت.  ایشان 
افزودند: در ایران در هیچ مقطع تاریخی تا به این حد، زن 
تحصیل کــرده و فعال در عرصه های مختلف اجتماعی، 
فرهنگــی و هنری، علمی، سیاســی و اقتصادی حضور 
نداشــته و همه اینها از برکت جمهوری اسلامی است. 
ایشــان همچنین بــا تجلیل از نقش مانــدگار و بی نظیر 

مادران و همسران شهدای دفاع مقدس و شهدای دفاع 
از حرم گفتند: متأســفانه درباره این بزرگواران آثار هنری 
کمی تولید شــده که جــا دارد اقدامات بیشــتری انجام 
شود. مقام معظم رهبری نگاه اسلام به زن را زمینه ساز 
برجسته شدن نقش محوری خانواده و مادر برشمردند و 
با تأکید بر اینکه قوی ترین پایه های تربیت فکری و روحی 
و حقیقی ترین فضای صمیمیت در کانون خانواده شکل 
می گیرد، خاطرنشان کردند: دستگاه های تبلیغاتی غرب و 
متأسفانه برخی غربزده های داخلی تلاش دارند تا نقش 
محوری مادر در خانواده کم رنگ و یا حذف شود. حضرت 
آیت االله خامنه ای با تأکیــد بر لزوم ارج گذاری به جایگاه 
زنان خانه دار و نقش ویــژه آنان در خانواده، به موضوع 
ازدواج بهنگام و فرزندآوری نیز اشــاره کردند و افزودند: 
این دو موضوع از نیازهای حیاتی امروز و فردای کشــور 
اســت که مداحان باید به عنوان یک رســانه بزرگ برای 
ترویــج آن نقش آفرینی کنند. حضرت آیت االله خامنه ای 
در بخــش دیگری از سخنانشــان، مداحــی را پدیده ای 
ویــژه و منحصر به فرد خواندند و با اشــاره به ترکیب این 
هنر از شــعر، نغمه پردازی، رســاندن ســخن به اعماق 
جان مخاطبان بــا صدای خوش و همچنین برخورداری 
از عناصر اندیشــه، عاطفه، اطلاعات معارفی، تاریخی و 
آگاهی های اجتماعی و جهانی گفتند: موضوع کار مداح 
از عالی تریــن موضوعات یعنی ستایشــگری اهل  بیت و 
وظیفه او گســترش دادن الگوی زیســت نبوی، علوی و 
فاطمی و ترویج اندیشــه ها و درس هــای آن بزرگواران 
اســت. ایشــان با توصیــه مداحان بــه جدی گرفتن این 
وظیفه مهــم، تأکید کردند: هیئت باید به شــکل هیئت 
باقی بماند بنابراین قالب و شــکل مداحی را حفظ کنید 
و نگذارید با اســتفاده از ابزارهای خارج از قالب مداحی، 
هیئت ها به محیط های دیگر تبدیل شــوند. مقام معظم 

رهبری مداحان و شعرای اشعار مداحی را به استفاده از 
مطالب متقن، محکم و متین ســفارش کردند و با انتقاد 
از مخدوش شــدن ادب اســلامی در برخی محیط های 
رسانه ای و فضای مجازی، در توصیه مهم و پایانی خود 
به مداحــان و همه تریبون داران و رســانه ها، بر «حفظ 
ادب اســلامی در سخن گفتن» تأکید و خاطرنشان کردند: 
بدگویــی و بدزبانــی در جامعه باید جمع شــود و ادب 
اسلامی گسترش یابد. ایشان با اشاره به دو خطبه توفانی 
حضــرت زهرا(س) پس از رحلت پیامبر اعظم(ص) که 
در عین مضامین مهم و اعتراضــی و اعلام خطر درباره 
انحراف از مفاهیم برجسته اســلامی، با کلمات محکم 
و متیــن و بدون بیــان حتی یک کلمــه توهین آمیز بیان 
شده اســت، افزودند: مکتب اهل  بیت از مسائلی مانند 
قــول بغیر علم، غیبت، تهمت، بدگویــی و بدزبانی مبرا 
اســت و شــما مداحان نیز باید این معارف را در زبان و 
عمل به مردم تعلیم دهیــد. حضرت آیت االله خامنه ای 
با ابراز خرســندی از حرکت رو به رشــد دســتگاه های 
تبلیغی کشور از جمله بخش مداحی، از ابتکارات خوب 
مداحان در مناســبت های ماه مبارک رمضان و عزاداری 
محرم که متناســب با شــرایط کرونا انجام شد، تقدیر و 
در پایان خاطرنشــان کردند: بدانید دشــمنان در مقابله 
با جمهوری اســلامی هیچ غلطــی نمی توانند بکنند و 
اسلام و جمهوری اسلامی رو به قوت و اقتدار روزافزون 
است. ایشــان افزودند: البته مشــکلات و فراز ونشیب ها 
همواره وجود داشــته و دارد. افرادی خدمت می کنند و 
افرادی هم ظرفیت ها را از دست می دهند اما جمع بندی 
همــه اینها، حرکت رو به جلو اســت. پیش از ســخنان 
مقام معظم رهبری، هشــت نفر از مداحان و شاعران از 
استان های مختلف کشور به قرائت اشعار و مدایحی در 

فضائل حضرت فاطمه  زهرا سلام االله علیها پرداختند.

شرق: به نظر می رســد گفته محمدجواد ظریف درست 
بوده که از ســوی جریان اصولگرایی یا چهره ها و گروهی 
در این جریان پالس هایی به آمریکایی ها برای مذاکره داده 
شده اســت. وزیر امور خارجه چندی قبل در گفت وگو با 
ســایت انتخاب گفته بود: «بعضی دوستان می روند و به 
آمریکا گرا می دهند که با مــا بهتر می توانید کار کنید. ما 
که سکوت می کنیم، دلیل نمی شود که متوجه این گراها 
نیســتیم». ایده ای در سیاســت ایران از گذشته ها مطرح 
بوده و آن اینکــه مخالفت جریــان اصولگرایی با بحث 
مذاکره با آمریکا، مخالفت با مذاکره از سوی جناح رقیب 
اســت نه نفس مذاکره. اینکه دعوا بر سر لحاف است و 
اینکه به ویژه منافع اقتصادی حاصــل از نتایج مذاکرات 
نصیب چه دسته و گروهی شود! اگرچه مسئله آمریکا و 
نحوه مواجهه با آن را باید فراتر از خواســت یک جناح و 
جریان دید و تصمیم گیری درباره آن به کلیت نظام ارتباط 
دارد، با این حال گاهی از سوی برخی چهره های اصولگرا 
گفته هایی بــه صراحت مبنی بر اینکه ما مذاکره کنندگان 
بهتری هســتیم یا اگر ما مذاکره می کردیم چنان و چنین 
می شد، شنیده می شــود. در تازه ترین اظهارنظر، مجتبی 
ذوالنوری، نماینده مجلــس و عضو جبهه پایداری گفته 
اســت: اگر اصولگرایان مذاکره کنند، پشتوانه اجرائی آن 
بیشــتر اســت؛ چون اصولگراها به سیاســت های نظام 
نزدیک تر هســتند و نمی آیند خلاف سیاســت های نظام 

راهی را بروند که وسطش بخواهند برگردند. تا دیروز آنها 
راســتی آزمایی می کردند، امروز ماییم که راســتی آزمایی 
می کنیم که آیا آنها به تکالیف شــان عمل کرده اند یا نه، 
اگر برگشــتند و جبران کردند و بررســی های مجلس نیز 
نشان داد که جبران شده است، ما نیز می توانیم مجددا به 
تعهداتمان برگردیم تا این اتفاق نیفتد، چه در دولت آقای 
روحانــی و چه در دولت آینده جمهوری اســلامی ایران 
رویه نظام در این مســیر تغییر نخواهــد کرد. حمیدرضا 
ترقی، عضو شورای مرکزی مؤتلفه نیز چندی قبل با اشاره 
به اینکه متأسفانه هر وقت مذاکرات توسط اصلاح طلبان 
صورت گرفتــه ما همین خســارت را دیده ایم، گفته بود: 
«مذاکراتی را که در دولت شهید رجایی توسط آقای بهزاد 
نبــوی درخصوص قراردادها و بحــث گروگان ها صورت 
گرفت، آمریکایی ها به راحتی توانستند زیر پا بگذارند و به 
تعهــدات خود عمل نکنند و پول های ما را پس از آزادی 
اســرای جاسوس بازنگردانند. این نشان داد که آن توافق 
منطقی و درســت نبود. پس از آن هم باز در ســعدآباد 
و در ســال ۲۰۰۳ دیدیم توافقی صــورت گرفت که تمام 
فعالیت های هسته ای ایران به موجبش تعلیق شد و آنها 
نیز به تعهدات خود عمل نکردند و زیر بار نرفتند». او در 
پاسخ به این ســؤال که پس اگر مذاکره کننده ها اصولگرا 
باشــند مذاکره اشــکالی ندارد؟ گفته بــود: «قطعا بله، 
مذاکره در صورت ضرورت به وســیله کسانی که بتوانند 

منافــع ملت را حفظ کنند و نفوذناپذیر باشــند، می تواند 
اتفــاق بیفتد». اگرچه بعد از انتقادات تندی که از ســوی 
برخی جریان های تندرو اصولگرا به ویژه نمایندگان فعلی 
مجلــس به این اظهارات ترقی شــد و حتی بابت همین 
اظهــارات او را از دایره اصولگرایی کنــار خواندند، ترقی 
مجبور شــد ســخنانش را پس بگیرد و بگوید منظورش 
ایــن نبوده که اصولگرایان قرار اســت بــا آمریکا مذاکره 
کنند! به نظر می رســد آنها با دست پیش می کشند و با پا 
پس می زنند؛ هم مذاکره را می خواهند هم نمی خواهند. 
مشــابه این ســخنان را «عباس ســلیمی نمین»، چهره 
سیاســی اصولگرا هم گفتــه بود: «اینکــه اصولگرایان 
گزینه ای دارند که در عرصه بین الملل حرفی برای گفتن 
داشته باشد و از منافع ملت دفاع کند، یقینا دارند. قطعا 
شخصیت های متعددی را در جریان اصولگرایی می توان 
نام برد که اینها هم ســابقه گفت وگو در عرصه سیاست 
بین الملل داشته و هم اینکه دارای این توانمندی هستند. 
دســت کم حتی می توان گفت که بهتر از مذاکره قبلی، 
قادر به مذاکره هســتند». دبیرکل جبهه جهادگران ایران 
اسلامی، از جریان هایی که زمانی حامی احمدی نژاد بود 
نیز گفته که در جریان اصولگرایی کسی مخالف مذاکره 
با آمریکا نیســت، اما مبنا و شیوه مذاکره ما با جریان های 
دیگر متفاوت اســت. این در حالی اســت که بخشی از 
جریان اصولگرایی به ویژه طیف های جوان تر و پرشــورتر 

که نگاهشان به سیاست حداقل در حرف آرمانی تر است، 
نســبت به چهره ها یا جریان هایی که سنتی تر هستند یا 
وجه عمل گرایی شــان کمی پررنگ تر اســت، به شدت از 
طرح این گزاره که اصولگرایان مذاکره را برای خودشــان 
و با خودشــان می خواهند وگرنه با نفس آن مشــکلی 
ندارند، روی ترش می کنند. واقعیت را اما زمان مشخص 
خواهــد کرد. زیباکلام قبلا گفته بــود: در انتخابات ۱۴۰۰ 
حامیــان اصلاح طلبان پای صندوق هــای رأی نخواهند 
رفت؛ بنابراین این اصولگرایان هستند که پیروز انتخابات 
خواهند بود و مذاکرات توسط اصولگرایان پیش خواهد 
رفت... اصولگرایان می خواهند تا  زمانی  که روحانی سر 
کار اســت، اوضاع به همین منوال ادامه پیدا کند، اما در 
تابســتان و پاییز  ۱۴۰۰، به آنها خواهند گفت که باید باب 
مذاکــره با دولت بایدن را باز کنند تا تحریم ها برداشــته 
شــود؛ زیرا دیگر خود آقایان نیز می دانند که کفگیر به ته 
دیگ خورده است و پولی در کشور وجود ندارد؛ به  همین 
 دلیل می خواهند مذاکرات را خودشــان انجام دهند». یا 
علی مطهری گفتــه بود اصولگرایان الان که وارد قدرت 
شــدند و مخصوصا اگر دولت را هم به دست بگیرند با 
تجربه ای که ســران آنها پیدا کرده اند، می فهمند که راه 
نجات کشــور اصلاح سیاست خارجی، زنده کردن برجام 
و حل مشــکل FATF و در صورت لــزوم برقراری رابطه 

با آمریکاست.

مقام معظم رهبری:
بدگویی و بدزبانی در جامعه باید جمع شود

رفتار دوگانه اصولگرایان در  قبال طرح شفافیت آرای نمایندگان مجلس
دست رد مجلس انقلابى به شفافیت

ذوالنوری، عضو جبهه پایداری، مدعی شده پشتوانه اجرائی مذاکره کنندگان اصولگرا بیشتر است
چه گروهى گرا داده بودند؟

ادامه از صفحه اول

از ستاد رسیدگی تا بنیاد امور 
جنگ زدگان

 ۱۷مهر ۵۹، به امر آقایان منتظری و مشکینی، 
آقــای ســیدعلیرضا نیکونیــا، منشــی جامعــه 
مدرســین، مرا جهت بازرســی از مناطق جنگی 
به شــورای عالی دفاع معرفی کــرد. چندین بار 
برای بازرســی بــه مناطق مختلــف جنگی مثل 
اهــواز، هویزه و... رفتم. همه جا از اینکه بنی صدر 
به سرباز ها اســلحه نمی رســاند، گله و شکایت 
داشــتند. آیت االله خامنه ای، عضو شــورای عالی 
دفاع، معمولا در این مناطق حضور داشت؛ البته 
من هیچ ملاقــات حضوری ای با او نداشــتم. در 
یکی از بمباران  های هوایی شهر اهواز ناخودآگاه 
غافلگیر شــدم و حادثه ۱۵خــرداد قم در ۱۷، ۱۸ 
ســال قبل برایم زنده شد. ناخواسته در یک جوی 
پناه گرفتم. تــرس عجیبی همه  وجودم را گرفت. 
وقتــی بمباران   تمام شــد، از جوی بیــرون  آمدم. 
آسیب فیزیکی ندیدم، ولی روح و روانم سخت از 
ترس و وحشــت آشفته و به هم ریخته شد. یک بار 
هم با آیت االله مشــکینی بــرای بازدید به مناطق 
جنگی رفتیم. بعد از برگشــت، ایشان در مدرسه 
فیضیه دربــاره حضور طــلاب در مناطق جنگی 
صحبت  هایی کرد. بعد هم در درخواستی از امام، 
گفــت که اهل علم هم وظیفــه دارند باید بروند 
جبهه؛ چون جوانان رزمنده اوقات فراغت زیادی 
دارند و مسائل و مشکلات خاصی برایشان اتفاق 
می افتد و نیاز به ارشــاد و رسیدگی دارند. یکشنبه 
۲۷ مهر ســاعت چهار بعدازظهر، به درخواست 
و دعوت آقــای حســین ذوالانوار، فرمانــدار، در 
اولین جلســه رســیدگی بــه امور جنــگ زدگان 
مهاجر به قم، به فرمانداری رفتم. ســه روز پس 
از این جلســه با حکم ایشــان مسئول رسیدگی و 
ســاماندهی  امور جنگ زدگان و همکاری با ستاد 
همیــاری جنگ زدگان کشــور شــدم. جنگ زده  ها 
برای تأمین نیازهایشــان پولی خرج نمی کردند؛ یا 
نداشــتند یا برای روز های سخت ترشان پس انداز 
می کردنــد. بنابرایــن آقایــان پســندیده، یزدی و 
تهرانی (کرباسچی)، رئیس  شــیخ محمدصادق 
دفتر ســابق  امــام در قم کیســه ای از پول به من 
می دادند که برای جنگ زدگان خرج کنم.  به دلیل 
مســئولیتی که از این امــوال و وجو هات بر عهده 
داشــتم، حتی خودکار شــخصی ام را از خودکار 
ســتاد جدا می کــردم و یک تومنی بــرای هوای 
نفســم خرج نمی کردم؛ به لطــف الهی وجدانم 

آرام است.
در این شــراط برای تأمین نیاز ها اطلاعیه زیر را 
صادر کردم: مزدوران بعث عــراق به خیال خام 
خــود تصــور می کردند با یورش وحشــیانه خود 
می توانند  امت انقلابی ما را از هدف مقدس خود 
بازدارند؛ ازاین رو تعــدادی از خانوار های مناطق 
جنگ زده در آغوش گرم تو همشهری میهمان نواز 
قرار دارند. خواهشــمند است از حداکثر  امکانات 
خود جهــت اســکان دادن این عزیزان اســتفاده 
نمایید و ســاختمان خالی خود را در اختیار ستاد 
همیاری جنگی شهرســتان قم قرار دهید. باشد تا 
با این عمــل خود گامی دیگر در راه تداوم انقلاب 
اسلامی  مقدس مان برداشته باشید. معاون ستاد 

همیاری جنگی شهرستان قم- سلیمانی.
۲۴ آبــان، عبــداالله محمــدی،  امام جمعــه 
خرمشــهر، در نامــه ای از مــن درخواســت کرد 
بــه خانــواده ۱۲ نفر جنــگ زده  کمــک کنم. در 
همین گیرودارهای اســکان جنگ زدگان، بخشی 
از نیروهــای مردمــی با عنوان دفتــر هماهنگی 
رئیس جمهور علیــه روحانیت مبــارز و جامعه 
مدرســین راهپیمایی و تجمعاتی را در قم برگزار 
می کردنــد؛ تا جایی کــه بازار را یــک روز تعطیل 
کردنــد. به علت شــدت کارهای روزانه  شــهر و 
رســیدگی به امور جنگ زده ها به هیچ وجه خودم 
را درگیر فعالیت هایشــان نکردم. به علت ادامه 
جنگ و احتکار کالا، مــردم با کمبود جدی اقلام 
مــورد نیازشــان مواجه شــدند؛ تاآنجاکــه امام 
خمینی در ســخنانی نســبت به گران فروشــی و 
وجود رباخواری در بازار هشــدار دادند. به همین 
منظور آقای مؤمن از من خواســت پنجشنبه شب 
به جلسه جامعه مدرسین (محل معرفی قضات 
کشــور) بروم. وقتی به جلســه وارد شدم، آقایان 
عــرب، ذوالانوار، مشــکینی، مؤمن و شــرعی را 
نیز آنجــا دیدم. گفتند: مــا می خواهیم به توزیع 
عادلانه مواد غذایی در شــهر نظارت و رسیدگی 
کامل کنیــم؛ برای انجــام این امر مهــم، آقایان 
محمدحســن اعرابــی (داماد امــام)، طباطبایی 
و شــما را کاندیــدا کرده ایــم. چون تو از کســی 
نمی ترسی و اگر خلافی سر بزند پیگیری می کنی، 
دوستان بیشــترین رأی را به شــما دادند. گفتم: 
دو شــرط دارم. یکــی اینکه من دنبــال علتم نه 
معلــول؛ این علت در خانه یــا جیب هر آیت االله 
یا آیت االله زاده ای باشــد، پیدایــش می کنم و دوم 
اینکه وقتی کسی را دستگیر کردم و جرمش ثابت 
شــد و خواستند مرا اذیت کنند، تنهایم نگذارید و 
آبــروی خودتان و من را نبرید. حتی مثالی آوردم 
که من شــنا بلد نیستم، وســط دریا ر هایم نکنید، 
غرق شــوم! همه با خنده گفتند: نــه ما تنهایت 
نمی گذاریم. پس از آن، نام این کارگروه را ســتاد 
توزیع عادلانه گذاشــتم و شــهردار و فرماندار در 
نوشــته ای از من تقاضا کردند اداره آن را بپذیرم. 
مــن نیز مهر و  امضایی بــرای آن تهیه کردم و در 

چند اتاق ساختمان شهرداری مستقر شدم. 
ادامه در صفحه ۴
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